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شــرة مــا هــي إلا وســيلة تعليميــة ولا يمكــن الاســتغناء بهــا بــأي حــال مــن  شــرة وســائل منــع الحمــل المتنوعــة، وهــذه النَّ تبيــن هــذه النَّ
الأحــوال عــن استشــارة أخصائــي الرعايــة الصحيــة.

ة: ملحوظة هامَّ

أثيــر المشــوه لمســتحضر أيزوتريتينويــن ووســائل منــع الحمــل المتنوعــة. إذا كنــتِ ترغبيــن  • ــة بالتَّ شــرة أهــم معلومــات الســامة الخاصَّ تلخــص هــذه النَّ
واء. فــي معرفــة المزيــد مــن المعلومــات فيرجــى قــراءة نشــرة معلومــات المريــض المرفقــة مــع الــدَّ

شرة واعتمدتها. • واء السعودية المعلومات الواردة في هذه النَّ لقد راجعت الهيئة العامة للغذاء والدَّ

This brochure sets out the various effective contraception methods; it is simply an educational aid and in no way replaces 
a consultation with a healthcare professional.

Important Notes:

• This brochure summarizes the most important safety information about the teratogenic effect of Isotretinoin and the various contraception 
methods. If you would like to know more information, please read the patient information leaflet that comes with your medicine.

• The information in this brochure has been reviewed and approved by the Saudi Food and Drug Authority.
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الية: ربما تكونين قد قرأت أو سمعتِ بأنه لا يمكن حدوث حمل في الحالات التَّ

إذا كانت هذه أول مرة تمارسين فيها العلاقه الزوجية. •

إذا توقفت دورات الحيض. •

إذا كنت تقومين بالرضاعة الطبيعية. •

اخل بالماء من خلال الغسيل المهبلي بعد الجماع. • إذا قمتِ بشطف فرجك من الدَّ

كل هذه المعتقدات خاطئة. حيث يمكن »حدوث حمل« في أي وقت تمارسين فيه العلاقه الزوجيه بدون استخدام وسيلة منع حمل.

(A) ERRONEOUS BELIEFS ABOUT PREGNANCY

All these preconceptions are FALSE. You CAN “become pregnant” any time that you have sex without using contraception.

You may have read or heard that it is impossible to become pregnant if:

• It is the first time you have sexual intercourse.

• You do not have an orgasm.

• You do not have your period.

• Your partner withdraws his penis from your vagina before ejaculating (“coming”).

• You have sex during your period.

• You are breast-feeding.

• You give yourself a vaginal douche (you squirt water into your vagina) after sexual intercourse.

• You and your partner have intercourse in a particular position, standing up, for instance.

أ( معتقدات خاطئة عن الحمل
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B) CONTRACEPTION: How does it work?

WHAT METHOD OF CONTRACEPTION SHOULD I USE?

Eighty to ninety percent of sexually active women (those who have sex regularly) who do not use contraception become pregnant within 
a year, which is why contraception should be used to prevent pregnancy.

A wide variety of contraceptive methods are available both, hormonal and barrier.

The various methods of preventing pregnancy differ in their effectiveness.

For this reason, in order to prevent pregnancy, it is important to understand which methods work best and how to make the method you 
choose work optimally.

THE EFFECTIVE HORMONAL CONTRACEPTION METHODS that you can use are: the pill, taken regularly without fail; the monthly 
vaginal ring; the weekly transdermal patch, to be used in every cycle; and the subcutaneous patch or intrauterine devices. The last two 
methods of contraception last for several years. Details of all these effective methods are given below, to help you choose one with the 
help of your doctor.

The other, less effective methods, such as condoms, are mentioned at the end of the document for information because, alone, they are 
not suitable for your situation where effective contraception is required. But they can be used in addition to effective contraception, to 
reduce the risk of pregnancy even further (though no method is 100% reliable).

ما وسيلة منع الحمل التي ينبغي عليَّ استخدامها؟

يحــدث حمــل لــدى ثمانيــن إلــى تســعين بالمائــة مــن الســيدات خــال فتــرة الخصوبــه )الــا تــي تمارســن العــا قــه الزوجيــه بانتظــام( ممــن لا تســتخدمن 
وســائل منــع حمــل خــال ســنة واحــدة؛ ولــذا يجــب اســتخدام وســائل منــع الحمــل حتــى لا يحــدث حمــل.

تتوفر مجموعة كبيرة من وسائل منع الحمل الهرمونية والحاجزة على حد سواء.

وتختلف وسائل منع الحمل المتنوعة في فعاليتها.

لهــذا الســبب، ولكــي لا يحــدث حمــل، يكــون مــن المهــم معرفــة أي وســائل حمــل أكثــر فعاليــة وكيــف يمكــن جعــل وســيلة الحمــل تعمــل بأفضــل 

شــكل.

وســائل منــع الحمــل الهرمونيــة الفعالــة التــي يمكنــك اســتخدامها هــي: حبــوب منــع الحمــل، والتــي تؤخــذ بانتظــام دون اهمــال ؛ والحلقــة 
المهبليــة الشــهرية، واللاصقــة الجلديــة الأســبوعية، والتــي تســتخدم فــي كل دورة، واللاصقــة تحــت الجلــد أو اللوالــب. ويمكــن أن يســتمر 
الــة، لمســاعدتك علــى اختيــار إحداهــا  مفعــول آخــر وســيلتين لمنــع الحمــل لعــدة ســنوات. وتــرد أدنــاه تفاصيــل كل هــذه الوســائل الفعَّ

بمســاعدة طبيبــكِ.

ــة المســتند للحصــول علــى معلومــات بشــأنها؛ لأنهــا، بمفردهــا، لا  ــم ذكــر الوســائل الأخــرى، الأقــل فعاليــة، مثــل: الواقيــات، فــي نهاي ت
ــك  ــة، وذل ــل فعال ــع حم ــائل من ــع وس ــتخدامها م ــن اس ــن يمك ــة. ولك ــل فعال ــع حم ــيلة من ــتخدام وس ــتلزم اس ــي تس ــكِ الت ــب حالت تناس

ــبة %100(. ــة بنس ــيلة مضمون ــد وس ــه لا توج ــن أن ــم م غ ــر )بالرَّ ــة أكب ــل بدرج ــدوث حم ــة ح ــل احتمالي لتقلي

ب(  منع الحمل كيف يعمل؟
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1- وسيلة منع الحمل المركبة

هناك نوعان من وسائل منع الحمل الهرمونية، وهما: وسيلة منع الحمل المركبة )مكونة من هرمونين وهما: الإستروجين والبروجيستيرون( 
ووسيلة منع الحمل البروجيستيرونية »أحادية الهرمون« )مكونة من هرمون واحد وهو البروجيستيرون(.

يمكــن اســتخدام هــذه الوســيلة مــن خــال مســارات كثيــرة: عــن طريــق الفــم، وتعــرف فــي اللغــة الدارجــة باســم: »حبــوب منــع الحمــل« )قــرص يؤخــذ كل يــوم(، أو 
مــن خــال المهبــل )حلقــة مرنــة قطرهــا 54 مللــي متــر ومقطعهــا العرضــي 4 مللــي متــر، وتوضــع فــي المهبــل لمــدة 3 أســابيع(، وعلــى الجلــد )لاصقــة توضــع 

ورة علــى الجلــد كل أســبوع لمــدة 3 أســابيع(، فــي كل دَّ
حيض.

هناك أنواع كثيرة لوسيلة منع الحمل المركبة الهرمونية، وهي تختلف من حيث:

I - Hormonal contraception

1- Combined contraception

There are two types of hormonal contraception: combined contraception (two hormones = estrogen+progestogen) and progestogen-only 
contraception (just one hormone = progestogen).

There are several possible routes of administration: oral, known in everyday language as the “pill” (a tablet to be taken every day), 
vaginal (a flexible ring measuring 54 mm in diameter and 4 mm in crosssection, placed in the vagina for 3 weeks), and transdermal (a 
patch stuck to the skin every week for 3 weeks), in every cycle.

Several types of combined hormonal contraception are available, varying in:

)١(  وسائل منع الحمل الهرمونية

• the type of hormones involved,

• the dose of hormone,

• How the amount of hormones is released during the menstrual cycle (for example, single-phase,two-phase or sequential pills).

• how long the pill is taken during the cycle,

• the route of administration,

نوع الهرمونات التي تحتوي عليها، •

جرعة الهرمون، •

ورة الحيض)مثل: مرحلة أحادية أو مرحلة ثنائية أو حبوب تسلسلية(. • المقدار الذي يفرز من الهرمونات أثناء دَّ

ورة الحيض. • المدة التي ينبغي فيها تناول الحبوب أثناء دَّ

واء • طريق تناول الدَّ
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2 - Progestogen-Only Contraception:

Important note: For oral hormonal contraception, it is essential to take the pill at the same time every day until all the tablets in the pack 
have been taken. It doesn’t matter what time of day you decide to take the pill, but you must take it at that time every day.

Managing forgotten doses If you forget to take one or more tablets the pill will be less effective. Similarly, if you forget to replace the patch 
or ring on the correct date they will be less effective.  If you forget, however, it is generally possible to make up for this. Read the instructions in 
the leaflet for the contraceptive you have chosen with your doctor, because the instructions for forgotten doses can differ from one contraceptive 
to another.

Special situations when oral contraception may be less effective: 
A) - If you experience gastrointestinal disorders such as vomiting or severe diarrhea   B) - If you have to take new medicines   C) - Switching pills 
D) - If you started your new pack 1 day late: there is a risk of pregnancy,   E) - Missed period

2 - وسيلة منع الحمل البروجيستيرونية »أحادية الهرمون«:

يمكن استخدام هذه الوسيلة من خلال مسارات كثيرة أيضًا: عن طريق الفم )قرص يُؤخذ كل يوم(، تحت الجلد )غرسة يتم إدخالها تحت الجلد في الجزء 
خدير الموضعي( وفي العضل )حقنة تؤخذ في العضل كل 3 شهور(. اخلي من الذراع بعد التَّ الدَّ

ناول حتى  الي واستئناف التَّ و(-إذا تناولت قرصين في اليوم نفسه. هذه ليست مشكلة خطيرة، ولكن ينبغي أن تتناولي القرص في الوقت المعتاد في اليوم التَّ
تنفذ الأقراص في العبوة. وبهذه الطريقة، ستنفذ أقراص العبوة قبل الموعد المحدد بيوم واحد، وستبدأ فترة عدم تناول الأقراص التي تمتد 7 أيام قبل الموعد المحدد 

وقف لمدة 7 أيام وهكذا. بيوم واحد في حالة اتباع وسيلة منع الحمل التي تُؤخذ فيها الأقراص لمدة 21 يومًا ثم التَّ

ز(- إذا كنتِ ترغبين في تغيير وقت تناول القرص:  فيجب أن تفعلي ذلك مع بداية تناول أقراص العبوة الجديدة، مع مراعاة البدء دائمًا في وقت مبكر. ويجب ألا 
انية عشرة ظهرًا(. امنة مساء فيمكن أن تقدمي الموعد إلى الثَّ يكون الفرق أكثر من 12 ساعة )على سبيل المثال: إذا كنت تتناولين القرص في الثَّ

استشيري طبيبكِ أو الصيدلي الخاص بكِ.

ة بوسيلة منع الحمل التي ستستخدمينها فور اختيارها واستشارة الصيدلي أو الطبيب الخاص بكِ. عليمات الواردة في نشرة العبوة الخاصَّ يُرجى قراءة التَّ

ة:  بالنِّسبة لوسائل منع الحمل الهرمونية عن طريق الفم، فإنه ينبغي تناول القرص في نفس الوقت كل يوم حتى تنفذ كل الأقراص الموجودة في  ملحوظة هامَّ
العبوة.  يمكن أن تحددي أي وقت من أوقات اليوم لتناول القرص، ولكن يجب أن تتناوليه في نفس الوقت كل يوم.

أ( -  إذا عانيت من اضطرابات بالجهاز الهضمي مثل القيء أو الإسهال الشديد.   ب( - إذا كان ينبغي عليكِ تناول أدوية جديدة.   ج( - في حالة التحول إلى حبوب أخرى.
ورة الحيض. د( - إذا بدأت في تناول حبوب العبوة الجديدة بعد الموعد المحدد بيوم واحد: ربما يحدث حمل.  ه( - إذا لم تأت دَّ

ة  التي ربما تكون فيها وسيلة منع الحمل عن طريق الفم أقل فعالية في منع الحمل: الحالات الخاصَّ

ة أخرى حالات خاصَّ

الجرعات التي أغفلتها  إذا أغفلت تناوُل قرص واحد أو أكثر فستقل فعالية هذه الوسيلة في منع الحمل. وبالمثل، إذا أغفلت استبدال
اريخ المناسب فستقل فعالية هاتين الوسيلتين في منع الحمل. اللاصقة أو الحلقة في التَّ

شرة الخاصة بوسيلة منع الحمل  عليمات الموجودة في النَّ ومع ذلك، إذا أغفلت استخدام وسيلة منع الحمل، فيمكن في العادة تعويض ما أغفلته. لذا يُرجى قراءة التَّ
التي اخترتها بمساعدة طبيبكِ؛ لأن التعليمات الخاصة بالجرعات الفائتة قد تختلف من وسيلة لأخرى.

Here too there are several routes of administration: oral (a tablet taken every day), subcutaneous (a subcutaneous implant inserted under local 
anesthetic just under the skin of the inner arm), and intramuscular (an injection into the muscle every 3 months).

Other special situations

Read the instructions in the package leaflet for your contraceptive once you have chosen it and ask your pharmacist or doctor for advice.

f) - You take your pill twice on the same day.  This is not a serious problem, but take the pill at the usual time the next day and continue 
     doing so until the end of the pack. Since the pack will end one day early, the 7- day no-tablet period will start one day earlier in the case
     of 21- day contraception.

g) - If you want to change the time of day that you take your pill:   You should do this at the beginning of your pack, always starting at an 	       	
     earlier time. There should be no more than 12 hours’ difference (for example, if you used to take your pill at 8 pm you can take it earlier, at 
      12 noon).  Here too, make sure you ask your doctor or pharmacist for advice.

6 6
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إنَّ اللولب هو جهاز بلاستيكي مرن على شكل حرف T ومغلف بطبقة معدنية يوضع داخل الرحم بواسطة الطبيب. 

م. توجد أنواع مختلفة من اللولب. بعضها يكون مصنوعًا من النحاس فقط والبعض الآ خر يحتوي على هرمون )البروجيستيرون( الذي يفرز في الدَّ

ورة الحيض. بعض السيدات تشعر بأنَّ اللولب مريح فور تركيبه. والبعض الآخر يحتجن إلى بعض الوقت  حم خلال فترة دَّ يتم إدخال اللولب في الرَّ
ورة الحيض. حم إلى حدوث تغييرات في دَّ حتى يعتدن عليه. ويُؤدي وجود لولب بالرَّ

يمكن للسيدات اللاتي لم تلدن أبدًا تركيب لولب.

حم لعدة سنوات ) 3 إلى 5 سنوات في العادة، أو 10 سنوات في بعض الأحيان( ولكن يجب أن يفحصه الطبيب دائمًا مرة  قد يستمر اللولب في الرَّ
واحدة كل سنة.

يمكن إزالة اللولب من قبل الطبيب في أي وقت. وبمجرد تركيبه، يبدأ اللولب في أداء وظيفته كوسيلة منع حمل.
ورة الحيض. وتعود درجة الخصوبة إلى طبيعتها بمجرد إزالة اللولب. ويفضل أن تكون عملية إزالة اللولب خلال فترة دَّ

II - The intrauterine device (IUD)

The IUD or coil is a small, flexible, T-shaped plastic device coated with metal that is placed inside the uterus by a doctor.

There are various types of IUD. Some of them are made just of copper and others contain a hormone (progestogen) that passes into the blood. 

The IUD is inserted during the menstrual period.  Some women find it comfortable right away. Others need some time to get used to it. Having an 
IUD fitted often changes the menstrual cycle.

Women who have never had a baby can have an IUD fitted.

IUDs can be fitted for several years (usually 3 to 5 years, or sometimes 10 years) but they should always be checked by a doctor once a year.

The IUD can be removed by your doctor at any time. It starts working immediately as a contraceptive. Fertility will return to normal as soon as it is 
removed. Ideally, it should be removed during your menstrual period.

2 - اللولب

77



IS
O

TR
E

TI
N

O
IN

IS
O

TR
E

TI
N

O
IN

III - LOCAL (BARRIER) CONTRACEPTION METHODS

1) Condoms Male and female contraceptives are local or “barrier” contraceptives that prevent fertilization (a sperm reaching an ovum). A further 
advantage of male and female condoms is that they protect against sexually transmitted diseases such as AIDS.
It is advisable to combine an effective contraception method with condoms.

Male condoms (“rubbers”) A male condom is a thin, single-use, latex (rubber) or polyurethane (plastic) sheath. Only use approved condoms 
that are CE marked, showing that they have undergone rigorous testing. Always check the expiry date on the pack. Some condoms contain a 
spermicide (a chemical that kills sperm). Polyurethane male condoms do not contain a spermicide.

How to put on a male condom? You will find instructions on the package or in the leaflet inside the package. Use a new condom each 
time you have sex. When you take the condom out of its wrapper, be careful not to tear it. If intercourse is repeated, use a new condom.

• ناسلية قبل وضع الواقي.	  إذا لامس العضو الذكري المنطقة التَّ
•  إذا تمزق الواقي الذكري أو انزلق في الفرج .	

•   إذا تمزق الواقي بأظافر حادة أو الحلي على سبيل المثال	
•  إذا كنتِ تستخدمين منتجات ذات أساس زيتي )مثل: الفازلين أو الزيت النباتي أو المنتجات 	

الواقية من الشمس(، والتي يمكنها أن تُؤدي إلى تمزق الواقي.

)3(   وسائل منع الحمل الموضعية )الحاجزة(

هذه الوسائل أقل فعالية في منع الحمل، وهي: الواقيات الذكرية والأنثوية ومبيدات الحيوانات المنوية والعوازل الأنثوية والأغطية.

إذا حدثت أي من هذه الحالات أثناء فترة العلاج بمستحضر أيزوتريتينوين، فيجب أن تتصلي بطبيبكِ بأسرع وقت ممكن.

ــن  ــة(.  وم ــى البويض ــة إل ــات المنوي ــول الحيوان ــاب )وص ــدوث إخص ــول دون ح ــاث تح ــور والإن ــزة« للذك ــة أو »حاج ــل موضعي ــع حم ــائل من ــي وس ــي  ه 1( الواق
المميــزات الأخــرى للواقيــات الذكريــة والأنثويــة الحمايــة مــن الأمــراض المنقولــة عــن طريــق العلاقــه الزوجيــه مثــل الإيــدز. يُوصــى بــأن يكــون مــع الواقيــات وســيلة 

منــع حمــل فعالــة.

الواقــي الذكــري )»الكانــدوم«(  الواقــي الذكــري هــو غــاف رقيــق مصنــوع مــن اللاتكــس )المطــاط( أو البولــي يوريثــان )البلاســتيك( ويســتخدم لمــرة واحــدة. 
حقــق  ــا التَّ ــي )CE( دون غيرهــا؛ لأنهــا تخضــع لاختبــارات صارمــة. كمــا ينبغــي دائمً وينبغــي اســتخدام الواقيــات المعتمــدة التــي تحمــل عــا مــة الاتحــاد الأ وروب
ــة. ولا تحتــوي الواقيــات الذكريــة  ــات المنوي مــن تاريــخ انتهــاء الصلاحيــة المــدون علــى العبــوة. وتحتــوي بعــض الواقيــات علــى مــادة كيميائيــة مبيــدة للحيوان

المصنوعــة مــن البولــي يوريثــان علــى مــواد مبيــدة للحيوانــات منويــة.

شــرة داخــل العبــوة. ويجــب اســتخدام واقٍ جديــد فــي كل مــرة  ــة بذلــك علــى العبــوة أو فــي النَّ كيفيــة وضــع الواقــي الذكــري  توجــد المعلومــات الخاصَّ
يتــم فيهــا ممارســة العلاقــه الزوجيــه . وعنــد إخــراج الواقــي مــن غلافــه، ينبغــي توخــي الحــذر حتــى لا يتمــزق. وينبغــي اســتخدام

واقٍ جديد في حالة تكرار نفس العلاقه الزوجيه.

الية: يجب أن تتذ كري أنَّ الحيوانات المنوية يمكنها الوصول إلى المهبل في الحالات التَّ

These methods are less EFFECTIVE: MALE AND FEMALE CONDOMS, SPERMICIDES, DIAPHRAGMS, and CAPS.

You should remember that sperm can enter the vagina if:

If such an incident occurs while you are on isotretinoin, contact your doctor as soon as possible.

• The penis touches the genital area before the condom is in place
• The condom tears or slips into the vagina

• The condom is torn, e.g. by sharp nails or jewelry
• You use oil-based products (e.g. Vaseline, plant oil, or some 	
   sunscreens), which can cause the condom to tear

The male condom is less effective than hormonal contraceptives or IUDs.

On average, 14% of women per year become pregnant while using male condoms for contraception.
تُعد الواقيات الذكرية أقل فعالية في منع الحمل من اللوالب أو وسائل منع الحمل الهرمونية.

في المتوسط، يحدث حمل لدى 14% من السيدات سنويًّا على الرغم من استخدام الواقي الذكري لمنع الحمل.

8 8
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)3(   وسائل منع الحمل الموضعية )الحاجزة(

الواقــي الأنثــوي  الواقــي الأنثــوي هــو غــاف رقيــق للغايــة مصنــوع مــن البولــي يوريثــان ومــزود بحلقــة مرنــة فــي نهايتــه. وبعــد وضعــه، يســتقر علــى الجــدار 
المهبلــي ويعمــل كحاجــز للحيوانــات المنويــة. ويوضــع الواقــي مثــل الحشــو بــدون عــود إدخــال، قبــل العلاقــه لزوجيــه .

2( مبيــدات الحيوانــات المنويــة   مبيــدات الحيوانــات المنويــة هــي مــواد كيميائيــة تتوفــر فــي عــدة أشــكال، منهــا: الكريمــات والهــام والرغــاوي 
والتحميــات. وتقــوم الســيدة بإدخــال مبيــدات الحيوانــات المنويــة فــي الفــرج قبــل العلاقــه الزوجيــه . ويمكــن اســتخدام مبيــدات الحيوانــات

المنوية بمفردها أو مع عازل أنثوي أو غطاء أو واقٍ ذكري.

3( الأغطية والعوازل الأنثوية  يتم إدخال الأغطية والعوازل الأنثوية في المهبل وتقوم بتغطية عنق الرحم. 
حــم فهــي أصغــر حجمًــا. وهــي   العــوازل الأنثويــة المهبليــة عبــارة عــن قبــاب دائريــة مصنوعــة مــن المطــاط المطــاوع ومــزودة بحافــة مرنــة. أمــا أغطيــة عنــق الرَّ
مصنوعــة مــن مطــاط الســيلكون ويوجــد منهــا نــوع يُســتخدم لمــرة واحــدة ونــوع يعــاد اســتخدامه. فــي البدايــة، يجــب إدخــال الغطــاء بواســطة طبيــب حتــى 
يتحقــق مــن أن حجمــه مناســب. بعــد ذلــك، ســيوضح لــك الطبيــب كيفيــة وضــع العــازل الأنثــوي أو الغطــاء بشــكل صحيــح فــي المهبــل. وحتــى تكــون العــوازل 

الأنثويــة والأغطيــة بمثابــة وســيلة فعالــة لمنــع الحمــل، يجــب إذن اســتخدامها برفقــة مــواد كيميائيــة مبيــدة للحيوانــات المنويــة.

يُرجى قراءة نشرة المريض بعناية قبل استخدام مبيد الحيوانات المنوية.

يجب أن تظل كل أنواع العوازل الأنثوية أو الأغطية في مكانها بالمهبل لمدة لا تقل عن 6 ساعات بعد العلاقه الزوجيه . بل ويمكن تركها في مكانها 
بالمهبل لمدة أطول مع مراعاة ألا تزيد المدة عن 30 ساعة.

III - LOCAL (BARRIER) CONTRACEPTION METHODS

Female condoms A female condom is a very fine polyurethane sheath fitted with a flexible ring at each end. Once inserted, it lines the vaginal 
wall and acts as a barrier to sperm. The condom is inserted like a tampon without an applicator, prior to intercourse.

All the various types of diaphragm or cap must be left in place for at least 6 hours after sexual intercourse. You can leave your device in place 
longer, but rubber caps and diaphragms should not be left in place for more than 30 hours.

2) Spermicides Spermicides are chemicals that are supplied in various forms: creams, jellies, foams and pessaries. The woman inserts the 
spermicide into her vagina prior to intercourse. Spermicides can be used alone or together with a diaphragm, cap or male condom.

3) Diaphragms and caps Diaphragms and caps are inserted into the vagina and cover the uterine cervix. Vaginal diaphragms are circular 
domes made of supple rubber with a flexible rim. Cervical caps are smaller. They may be made of silicone rubber and may be single-use 
disposable or reusable. Initially, the cap has to be inserted by a doctor in order to check that it is the right size. The doctor will teach you how to 
position the diaphragm or cap correctly in the vagina. In order to be effective, diaphragms and caps must be used with spermicides (chemicals 
that kill sperm).

Read the patient leaflet carefully before using a spermicide.

Female condoms are less effective than male condoms. On average, 21% of women per year become pregnant. الواقيات الأنثوية أقل فعالية في منع الحمل من الواقيات الذكرية. وفي المتوسط، يحدث حمل لدى 21 % من السيدات سنويًّا.

مبيدات الحيوانات المنوية أقل فعالية في منع الحمل من الواقيات.

العوازل الأنثوية والأغطية أقل فعالية في منع الحمل من الواقيات.

Spermicides are less effective than condoms.

Diaphragms and caps are less effective than condoms.

99



IS
O

TR
E

TI
N

O
IN

IS
O

TR
E

TI
N

O
IN

IV - EMERGENCY CONTRACEPTION4( وسائل منع الحمل الطارئة(

إذا كنتِ قد مارست العلاقه الزوجيه دون استخدام وسيلة منع حمل أو كنتِ قلقة بشأن أن تكون وسيلة منع الحمل المستخدمة قد أخفقت في 
وظيفتها، فيمكنكِ حينئذ استخدام وسائل منع الحمل الطارئة. وتتوفر وسيلتان لهذا النوع، وهما: حبوب منع الحمل الطارئة واللولب النحاسي.

ارئــة علــى  1( حبــوب منــع الحمــل الطارئــة   فــي حالــة ممارســة العلاقــه الزوجيــه بــدون وســيلة منــع حمــل، يكــون مــن الممكــن اســتخدام وســيلة منــع الحمــل الطَّ
الفــور ولمــدة تصــل إلــى ثلاثــة أيــام أو خمســة أيــام بعــد تلــك الممارســة. وكلمــا كان تنــاول حبــوب منــع الحمــل الطارئــة فــي حالــة ممارســة العــا قــه الزوجيــه المحفوفــة 
بالمخاطــر مبكــرًا، كانــت أكثــر فعاليــة فــي منــع الحمــل : حيــث تصــل فعاليتهــا إلــى ذروتهــا فــي حالــة تناولهــا خــال 24 ســاعة بعــد ممارســة العلاقــه الزوجيــه بــدون 

اســتعمال وســيلة منــع حمــل. 

هنــاك نوعــان لوســيلة منــع الحمــل الطارئــة، ألا وهمــا: مســتحضر ليفونورجيســتريل، والــذي يمكــن تناولــه بعــد ممارســة العلاقــه الزوجيــه بــدون وســيلة منــع حمــل حتــى 
بعــد مــرور مــا يصــل إلــى ثلاثــة أيــام ) 72 ســاعة(، ومســتحضر أيوليبريســتال، والــذي يمكــن تناولــه بعــد ممارســة العلاقــه الزوجيــه بــدون وســيلة منــع حمــل حتــى بعــد 

مــرور مــا يصــل إلــى خمســة أيــام ) 120 ســاعة(.

2( اللولــب النحاســي:   يمكــن إدخــال لولــب نحاســي فــي رحمــكِ بواســطة طبيــب بعــد ممارســة العلاقــه الزوجيــه بــدون وســيلة منــع حمــل ولمــدة تصــل إلــى 5 أيــام. 
حــم. ويمكــن بعــد ذلــك اســتخدم اللولــب لاســتمرار  وهــذه الوســيلة فعالــة للغايــة )بنســبة 100 % تقريبًــا( فــي منــع تخصيــب البويضــة أو غــرس البويضــة المخصبــة فــي الرَّ

فعاليــة منــع الحمــل.

If you have unprotected sex or if you are worried that your contraception has failed, you can use emergency contraception. There are two 
methods available: the emergency contraceptive pill and the copper intra-uterine device (IUD).

1) Emergency contraceptive pill  Emergency contraception can be taken immediately after unprotected sex and for up to three or five 
days after unprotected sex. The earlier the emergency contraceptive pill is taken after risky sexual intercourse, the more effective it is at preventing 
pregnancy: it is most effective if taken within 24 hours of unprotected sex.

There are two sorts of emergency contraception: levonorgestrel, which can be taken up to three days (72 hours) after unprotected sexual 
intercourse, and ulipristal, which can be taken up to five days (120 hours) after unprotected sex. If you have taken an emergency contraceptive 
pill, you need to consult your doctor if your next period is late, or if you experience bleeding or pain, in order to check that you are not pregnant.

2) The copper intrauterine device (IUD): A doctor can insert a copper IUD into your uterus up to 5 days after unprotected sex. This method 
is very effective (almost 100%) in preventing an ovum from being fertilized or a fertilized ovum from being implanted in the uterus. The IUD can 
then be used for continuing effective contraception.

Emergency contraception is ONLY used in emergency situations and should NEVER replace regular effective contraception..ارئة إلا في حالات الطوارئ ويجب ألا تحل أبدًا محل وسيلة منع الحمل الفعالة العادية لا ينبغي استخدام وسائل منع الحمل الطَّ
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V - STERILIZATION

If you or your partner have already undergone sterilization (female or male), this counts as an effective contraception method during isotretinoin 
treatment. In some cases, your doctor may advise you to use a second, barrier method of contraception, such as a condom or spermicide.
Sterilization is a permanent and irreversible method of contraception. Both male and female sterilization require a surgical procedure. The method 
prevents sperm from meeting ova. The method consists in closing the Fallopian tubes in women (tubal ligation) or the vas deferens (vasectomy, ligation 
of the canals carrying sperm from the testes to the penis) in men. In women, it is also possible to insert micro-implants into the Fallopian tubes via the 
natural passages.
These methods are only for people who have decided not to have any more children. Successful vasectomy is confirmed after two sperm tests.

C) HOW TO OBTAIN CONTRACEPTIVES, ADVICE AND FOLLOW-UP  Most contraception methods, such as the combined estrogen-
progestogen pill, implants, patches and IUDs, have to be prescribed by a doctor. If you prefer not to visit your usual doctor, you can always consult 
another. Family-planning clinics can give absolutely confidential advice. 
Condoms and spermicides are effective contraceptives and can be purchased from pharmacies without consulting a doctor. Make sure you ask 
your doctor questions, so that you have all information you need about contraceptive methods suitable for you. This information will help you 
choose what is right for you.
If you experience any side effects, talk to your doctor, pharmacist or nurse. This includes any possible side effects not listed in the medicine leaflet. 
You can also report side effects directly via These methods are only for people who have decided not to have any more children. Successful 
vasectomy is confirmed after two sperm tests.

National Pharmacovigilance and Drug Safety Center (NPC)
Email: npc.drug@sfda.gov.sa  -  Toll Free Number: 19999
Fax: +966112057662 Website: https://ade.sfda.gov.sa/

)NPC( وائية يقظ والسلامة الدَّ   المركز الوطني للتَّ
NPC.Drug@sfda.gov.sa :البريد الإلكتروني

رقم الهاتف المجاني: 19999   فاكس: 966112057662+ 
https://ade.sfda.gov.sa/ :الموقع على الإنترنت

Hoffmann La-Roche
Najoud Centre, Gate A, 1st Floor. Prince: Mohamed Bin Abdulaziz St.
Phone: 0096612 2847190 ext. 221 or 105 Mobile: 00966561968563
Email: jeddah.drug_safety@roche.com

هوفمان - لا روش   
نجود سنتر، بوابة أ، الطابق الأول.  شارع الأمير محمد بن عبد العزيز

هاتف: 00966122847190   داخلي 221 أو 105  -  الجوال:  00966561968563
jeddah.drug_safety@roche.com :البريد الإلكتروني 

OR أو

Following female sterilization, about five women in 1000 become pregnant; after male sterilization, around one woman in 1000 
nonetheless become pregnant.

By reporting side effects, you will help to provide more information about the safety of the medicine. واء. من خلال إبلاغكِ عن الآثار الجانبية، فأنتِ تساعدين في توفير المزيد من المعلومات المتعلقة بأمان الدَّ

)5(  التَّعقيم

إذا كان أي منكمــا )أنــت أو زوجــكِ( قــد خضــع بالفعــل لعمليــة تعقيــم، فــإنَّ هــذه العمليــة تُعــد وســيلة منــع حمــل فعالــة أثنــاء فتــرة العــاج بمســتحضر أيزوتريتينويــن. 
وفــي بعــض الحــالات، قــد ينصحــكِ طبيبــكِ باســتخدام وســيلة منــع حمــل ثانيــة وتكــون حاجــزة، مثــل: الواقــي أو مبيــد الحيوانــات المنويــة.

ــا. وهــذه الوســيلة تحــول دون التقــاء  عقيــم ســواء للذكــر أو الأنثــى إجــراءً جراحيًّ ائمــة وغيــر القابلــة للتراجــع عنهــا. ويتطلــب التَّ عقيــم مــن وســائل منــع الحمــل الدَّ يُعــد التَّ
اقلــة للمنــي  الحيوانــات المنويــة بالبويضــات. وتتألــف هــذه الوســيلة مــن إغــاق قنــوات فالــوب لــدى النســاء )ربــط الأنابيــب( أو الأســهر )اســتئصال الأســهر، ربــط القنــوات النَّ
مــن الخصيتيــن و العضــو الذكــري( لــدى الذكــور. وبالنِّســبة للنســاء، يكــون مــن الممكــن أيضًــا إدخــال غرســات صغيــرة فــي قنــوات فالــوب مــن خــال المســارات الطبيعيــة.

أكد من نجاح استئصال الأسهر بعد اختبارين من اختبارات الحيوانات المنوية.. هذه الوسائل غير مناسبة إلا للأشخاص الذين قرروا عدم الإنجاب. ويتم التَّ

ج( كيفيــة الحصــول علــى وســائل منــع الحمــل والاستشــارة والمتابعــة  يجــب أن يتــم وصــف معظــم وســائل منــع الحمــل، مثــل: حبــوب منــع الحمــل المركبــة 
المكونــة مــن الإ ســتروجين والبروجيســتيرون والغرســات واللاصقــات واللوالــب بواســطة الطبيــب. وإذا كنــتِ تفضليــن عــدم زيــارة طبيبــكِ المعتــاد، فيمكنــكِ دائمًــا استشــارة 

طبيــب آخــر. كمــا يمكــن الحصــول علــى استشــارة ســرية تمامًــا مــن عيــادات تنظيــم الأســرة.

تُعد الواقيات ومبيدات الحيوانات المنوية من وسائل منع الحمل الفعالة التي يمكن شراؤها من الصيدليات دون استشارة الطبيب.

شــرة.  إذا ظهــرت لديــكِ أيــة آثــار جانبيــة، فتحدثــي إلــى طبيبــكِ، أو الصيدلــي، أو الممــرض)ة( الخــاص بــكِ. ويشــمل ذلــك: أيــة آثــار جانبيــة مُحتمَلــة، غيــر المُدرجــة فــي هــذه النَّ
يمكنــكِ أيضًــا أن تبلغــي عــن الآثــار الجانبيــة عــن طريــق

نسبة حمل الإ ناث اللا تي خضعن لعملية تعقيم هي خمسة في الأ لف تقريبًا، أما نسبة حمل الإ ناث اللا تي خضع
أزواجهن لعملية تعقيم فهي واحد في الألف تقريبًا.

11 11


